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Pospeševanje  
domače p o d 

jetnosti
D ejansko je že obtožba razm er, 

če je t r e b a 'š e  posebej naglašati 
po trebo  pospeševanja domače pod
jetnosti. A pri nas je treba to na
glašati, ker se dejansko prav nič 
ne stori, da bi se vsaj malo olaj
šale težave domačim podjetnikom. 
Ne v trgovini, ne v industriji in 
ne v obrlu ni mogoče konstatira ti, 
da bi se domača podjetnost res 
količkaj pospeševala.

Tako se 11. pr. naši obrtn ik i p ri
tožujejo že leta in le ta  p ro ti ne
lojalni in ž.e konkurenci,
ki jo „ razne kaznilnice.
A vse lijih pritožbe so bile bob 
ob steno. Kaznilnice delujejo na
dalje, se p retvarja jo  v m ale to
varne in tudi ž.e velike obrate, ka
kor da se kaznjenci ne bi mogli 
uporabiti na drug način njim p ri
m erneje. Tudi v boju proti kon
kurenci tu jih  fabriških  podjetij so 
o b rtn ik i izgubili bitko. Osebni in
te re s i nekaterih  posam eznikov z 
dolgoletnim i zvezami so veljali 
več ko boj za obstanek deset in 
desettisočev obrtnikov. K ar se je 
dosedaj storilo za obrtnike, so 
usluge, ki so bile večinoma izka
zane le v nebistvenih rečeh in niti 
g lede pavšalizacije pridobnine ni
so mogli obrtn ik i doseči vsega te 
ga, k a r so zahtevali.

Tudi domači industrijsk i podjet
n ik  ima več ko zadosti vzroka, da 
se pritožuje zarad i neupoštevanja 
njegovih interesov po oblastvih. 
M arsikateri domač industrialec je 
m oral gledati, kako so se dovolje
vale velikim  tujini industrijsk im  
podjetjem  velikanske carinske in 
druge ugodnosti, dočim te zanj tii- 
so veljale. Zaman so tud i bile 
njegove pritožbe proti davčni 
neenakosti, ko so največja tuja 
podjetja plačevala prim erom a sil
no nizke davke, dočim se je do
m ačim  davčno brem e k ar vsako 
leto  zviševalo. P ri tem pa je treba 
poudariti še to žalostno resnico, 
da niti sam oupravna te lesa  niso 
p rav  nič pospeševala domače pod
jetnosti, temveč nasprotno z ved
no novimi davčnim i brem eni je 
m ala domačim podjetjem  konku 
renčno sposobnost v boju s tu ji
mi. In kaj se je storilo, da bi se 
domači industriji pomagalo s k re 
d iti?  Kaj se je storilo, da bi se do
mači industriji res zagotovila 
prednost p ri državnih dobavah? 
Kaj se je storilo, da bi se dom a
čem u podjetniku vsaj nekoliko po
magalo, ko ustanavlja novo pod
jetje? Nič in zopet nič, je edini 
odgovor na vsa ta vprašanja.

Še prav posebno pa m ora kon 
s ta tira ti domači trgovec, kako se 
njegovi življenjski in teresi niti 
najm anj ne upoštevajo. V boju 
p ro ti prodajalnicam  tujih  fabrič- 
n ih  podjetij, je domači trgovec 
popolnom a podlegel. Niti v boju 
proli tujim  veleblagovnicam  ni 
mogel trgovec doseči pravega 
uspeha, pa čeprav so bili v tej 
zahtevi absolutno so lidarn i vsi t r 
govci Jugoslavije. Pohod tujega 
kap ita la  v domačo trgovino se ni 
p rav  nič oviral, čeprav nam  je v 
domači trgovini tuji kapital abso
lu tno nepotreben.

Kako malo se upoštevajo in te 
resi domače trgovine, se zlasti vidi 
p r i postopanju oblasti proti k a rte 
lom. Nedvomno jo, da v večini teh 
kartelov odloča tuji kapital, noto
rično je nadalje, da so glavni po
vzročitelji draginje ravno karteli

a prav tako notorično je, da se 
proti kartelom  nič ne ukrene. 
Imamo sicer u redbo  o karte lih , 
imamo tudi državno nadzorstvo 
nad karte li, a vse to je brez cene, 
k er v p raksi vse to nič ne velja. 
Zadostuje, če spom nim o le na boj 
trgovcev s tekočim i gorivi proti 
vsemogočnemu bencinskem u k a r
telu. Čeprav so zahtevali trgovci 
s tekočim i gorivi samo to, k ar je

v in teresu  države, vendar niso 
mogli p ro d re ti s svojimi zahteva
mi.

Če pa se domači trgovci niso 
ščitili n iti v boju proti tujemu ve
lekapita lu , k a r je bila dolžnost 
oblasti in k a r je še posebno njih 
sveta dolžnost v sedanjih časih, 
kako naj pričakujem o, da bi se 
ščitili domači trgovci tudi v d ru 
gih vprašanjih .

In tako smo p rišli do tega, da 
pada podjetnost domačih ljudi, ker 
ne m orejo računati na oporo tam, 
k jer bi jim  m orale b iti zagotov
ljene. Če pa pada podjetnost, po
tem pada tudi aktivnost v gospo
darskem  življenju, potem  nazadu
je gospodarska sila naroda. To da
nes tud i občutimo, k er se naša 
podjetnost ne pospešuje.

Sovje L Rusija
B eograjski »Trgovinski glasnike 

je objavil naslednji članek g. M. 
Markoviča, ki bo gotovo zanim al 
tudi naše bralce.

Ob članku g. V. Mioviea »O 
Sovjetski Rusiji in Jugoslaviji«, v 
katerem  se naglasa, da imamo mi 
Južni Slovani v Sovjetski Rusiji 
prija te lja , sm atram  za svojo dolž
nost, da navedem  neka te re  činje- 
nice, katerih  priča sem bil.

V novem bru 19154. sem obiskal 
Sovjetsko Rusijo v zvezi z nekim  
nenavadnim  poslom, t. j. z rea li
zacijo nekih dragocenosti, ki so 
jih lastn ik i — sedaj begunci — za 
časa revolucije skrili. Moral sem 
torej odigrati vlogo junaka iz fan
tastične zgodbe: »iskalca zakopa
nega zaklada«. Ni moj namen, da 
opisujem  ta dogodek. O njem so 
svoje dni mnogo p isali evropski 
listi, pa tudi naši.

Kot bivši ruski gojenec, ki sem 
poleg tega bival v Rusiji več ko 
20 let te r bil objektiven opazova
lec dogodkov od 1. 1917. do 1920., 
poznam do zadnje podrobnosti to 
deželo in njen narod ter morem 
podati pravo sliko vsega onega, 
kar sem videl.

Čeprav smo se z ruskim i funk
cionarji, s katerim i sem sodeloval 
v om enjenem  poslu, dogovorili, da 
politiko izključimo iz naših raz
govorov, je vendar veliki dogo
dek, ki je tedaj vznem iril vso Ju 
goslavijo, preprečil, da bi ostali 
zvesti temu dogovoru. Ta dogodek 
je bila tragična sm rt našega k ra 
lja A leksandra.

P ri kom entiranju  tega dogodka 
s sovjetskim i predstavniki, ki so 
bili na precej vodilnih položajih, 
je bilo meni med drugim  izrečeno 
tudi to priznanje, da so bile vse 
iz srca prihajajoče scene kakor 
klečanje naroda na ulicah za čas 
pogreba najbolj očitni dokazi, da 
je bil visoki pokojnik v resnici 
pravi narodni vladar iu da je kot 
takšen užival odkritosrčno ljube
zen svojega naroda. Istočasno sem 
bil tudi opozorjen na besede, ki 
so se slišale ob tem  dogodku na 
nekih visokih m estih v Moskvi: 
»Naj ne pozabi zahrb tn i sovražnik 
jugoslovanskega naroda, da so po
leg jugoslovanskih bajonetov tudi 
še bajoneti Sovjetske Rusije!«

Takšna je torej stvar glede sim 
patij do južnih Slovanov na višjih 
sovjetskih krogih. Sedaj se sam o 
postavlja vprašanje, kaj o nas mi
slijo ostali sloji naroda. To zlasti 
z ozirom na to, ker je bila izve
dena v Rusiji popolna nivelizacija 
duhovnih vrednot. Tako je bil ne
koč nekdo z dušo in telesom pa 
tud i po polnem listu Rus in Slo
van. Toda sedaj? Sedaj je, čeprav 
po potnem  listu internacionali* , 
ostal po svoji naravi še vedno isti 
Rus s svojo prejšnjo mehko dušo, 
širokogrudnostjo  in neko senti
m entalnostjo za svoje rodne brate. 
To je tud i razum ljivo, k e r k ri ni 
voda, narava  pa je  večna. Mi juž
ni Slovani pa smo od vseh Slo
vanov najbolj sorodni Rusom po 
duhovnem  ustroju.

A tud i sam sovjetski in terna
cional izem ne gre tako daleč, da 
bi neg iral sam pojm o plemenu. 
Rus je p r i njih  še nadalje ostal 
Rus, U krajinec — Ukrajinec, Ge- 
orgijevec — Georgijevec itd. Vsi 
so postali tako rekoč samo ena 
rodbina pod imenom SSSR.

Za časa svojega bivanja v Ru
siji sem prebrod il Sovjetsko Ru
sijo od n jene zapadne meje na 
vzhod tja do Rjazana v sm eri pro
ti S ib iriji te r  severne meje na jug 
vse do Črnega in Azovskega mor
ja. Obiskal sem skoraj vsa sre 
dišča evropske Rusije kakor Le
ningrad, Moskvo, Kijev, Odeso, 
Poltavo, D njepopetrovsk z znam e
nitim  »D njeprost rojem«, K ursk, 
Rostov na Donu, Rjazan in tudi 
njih m anchester — Ivanovozne- 
sensk na severu  v sm eri proti 
M urmansku. Seznanil sem se na 
kra ju  samem z njihovim znanim  

kolhozom« (kolektivno km etijsko 
gospodarstvo) in s sovhozom (dr
žavno km etijsko gospodarstvo). 
Nekoč pa se mi je nudila prilika, 
da sem potoval od Kijeva do Ode
se v vagonu, ki je bil rezerv iran  
za vojaške osebe. V njem so bili 
skupno' nam eščeni oficirji in vo
jaki (kakor je to p ri njih v na
vadi). Z eno besedo: im el sem 
priliko, da sem priše l v dotik z 
najširšim i sloji ruskega naroda.

Kot Srb iz Beograda sem uži
val skoraj povsod posebno pozor
nost vseh, s katerim i sem prišel

v stik. Zanimanje za našo državo 
je bilo zelo veliko. V prašanja so 
se vrstila  eno za drugim  in s 
takšno hitrostjo, da sem komaj 
sproti odgovarjal.

Mislim, da vsa ta gola dejstva 
najbolj jasno potrjujejo, da mi Juž
ni Slovani v resnici uživamo sim
patije v veliki slovanski državi 
brez ozira na njen notranje poli
tični ustroj.

Ob koncu bi želel opozoriti še 
na dve pomembni činjenici, ki do
kazujeta, da se sovjeti ne odtu
jujejo od slovanstva. P rva činjeni- 
ca je ona velikanska količina 
knjig, v k a teri se tiskajo rusk i pi
satelji slovanske m isli kakor P u
škin, Dostojevski, Turgenjev  in 
drugi. Kdor je im el priliko, da 
biva v tej deželi, je m oral to opa
zili tudi v najkrajšem  času. Če pa 
se upošteva na en i s tran i tam  
kajšnja m inim alna cena za knjige 
ter na drugi s tran i velikanska že
lja prebivalstva, da se naobrazi 
tedaj m ora b iti vsakom ur jasen 
pomen te činjenice za slovansko 
idejo.

Druga činjenica — nedavni do
godek — je otvoritev zavoda za 
proučavanje slovanstva v Sovjetski 
Rusiji.

K er je nam en tega članka, da s 
pomočjo golih dejstev razsvetli sa
mo določeno vprašanje, prepuščam  
nadaljnje kom entarje čitalcem 
»Trgovinskega glasnika«.

Moskovska pogaiania  
pred ugodnim zaključkom

Iz Moskve poročajo, da je bil p ri 
pogajanjih med jugoslovansko in 
sovjetsko delegacijo že dosežen na
čelen sporazum in da bodo poga
janja že ta  teden zaključena. Na
dalje se poroča, da se bodo sedaj 
vodila še druga pogajanja, kakor 
zlasti o uvedbi d irek tne zračne 
zveze med Moskvo in Beogradom 
čez Sofijo.

Jugoslovanska delegacija je bila  
pred nekaj dnevi sprejeta tudi od 
predsednika sveta narodnih komi
sarjev Molotova, 2. maja pa tudi 
od Stalina.

V m o s k o v s k i h  krogih se govori,

da so skušale neke tu je države 
doseči, da do tega sprejem a ne bi 
prišlo, da ne bi kazalo, kakor da 
iioče Rusija obnoviti z Jugoslavijo 
še druge odnošaje kakor samo 
trgovinske.

Kakor pa vse kaže, so pogajanja 
že tako uspešno napredovala, da 
se je govorilo tudi o obnovi poli
tičnih in diplomatskih odnošajev.

V čast jugoslovanski delegaciji 
so bile p rire jene  številne svečano
sti. P ri tej p rilik i se je mnogo 
govorilo tudi o nekdanjih  zvezah 
med Rusijo in Srbijo.

Nemiija
Nizozemsko, Belgijo in Luksenburg
Napadene države zaprosile pomoč 

zaveznike
Pariz, 10. maja. V prvih  ju tra 

njih u rah  so nem ške čete, ki so se 
zadnje dni zbirale vzdolž holand
ske in belgijske m eje — vdrle  na 
holandsko, belgijsko in pa luksem 
burško ozemlje. Čeprav so nem 
ški odgovorni državniki zadnje dni 
izjavljali, da bo Nemčija spoštova
la njihovo nevtralnost. Zdi se, da 
sta blegijska in holandska vlada 
poklicali na pomoč francosko in 
angleško vojsko.

Belgijska vlada je poklicala na 
pomoč Francijo in so francoske 
severne arm ade dobile povelje, 
naj vkorakajo na belgijske ozem
lje. Belgijska vlada je poslala 
francoski vladi nujno prošnjo, naj 
ji Francija pomaga oh ran iti njeno 
samostojnost.

Podobno prošnjo je poslala Bel
gija tudi Angliji.

Belgijski radio je razglasil sploš-

državi je bilo takoj razglašeno voj
no stanje.

A m sterdam , 10. maja. H oland
ska kraljica V ilhelm ina je izdala 
na svoj narod proglas, v katerem  
p rav i,rda je Nemčija p rek ršila  ho
landsko nevtralnost te r  Holandijo 
napadla. Ljudje naj bodo m irni, 
zakaj holandska vlada bo proti na
padalcu storila  svojo dolžnost.

A m sterdam , 10. maja. H oland
sko vrhovno poveljstvo je takoj po 
sprejem u nem škega ultim ata sp ra 
vilo v akcijo ves obram bni aparat. 
Holandija je napovedala Nemčiji 
vojno. Odprli so takoj vse zapor
nice to r spustili vodo na obm ejno 
ozemlje, da bi p reprečili napredo
vanje nem ških m otoriziranih enot.

Neiv York, 10. maja. Ilavas: 
A m eriške radijske postaje sporo
čajo, da so b ili R otterdam , Haag 
in A m sterdam  te r bližnja le ta li
šča bom bard irana. Razen tega so 
se spuščali iz nem ških le ta l voja
ki, ki so bili oblečeni v holandske 
uniform e. Nemške čete so preko
račile mejo pri Rdhrm ondu te r  
p rodirajo  v Belgijo čez reko Meuse.

Bern, 10. maja. Nemški radio  
je ponoči ob 0.15 oddajal izjavo 
propagandnega m in istra  dr. Gob- 
belsa, da je nem ška vlada poslala 
ponoči belgijski, holandski, lu
ksem buršk i v ladi u ltim at, v k a te 
rem pravi, da  so dogodki od zad
nje jeseni dalje kazali, da m islita  
Anglija in Francija  napasti Belgi
jo in H olandijo te r  Luksem burg, 
o tem  so pričale tudi razne voja
ške p rip rave  te r  vpoklici čet v 
Belgiji in Holandiji. Nemčija je 
zadnje čase dobila vse dokaze za 
to, da bo do angleškega in franco
skega napada res prišlo. Razen te 
ga je  bilo ugotovljeno, da so an
gleški in franc, vojaki že v Bel
giji in H olandiji in da angleška 
letala uporabljajo  holandska le ta li
šča za napade p ro ti Nemčiji. Za
rad i tega je  bila Nemčija prisilje
na, da zavaruje belgijsko, holand
sko in  luksem burško nevtralnost 
in je kancler H itler dal genera l
nem u štabu nalog, naj izvede vse 
potrebne ukrepe. Nemška vlada jo 
holandsko, belgijsko in luksem 
burško vlado obvestila o teh u k re 
pih in o tistih, ki jih bo še sp re 
jela.

London, 10. maja. (R euter): V r
hovno poveljstvo nizozemske voj
ske je  u radno  objavilo, da so ob 3. 
zjutraj nem ške čete  prekoračile  
nizozemsko mejo. Istočasno je bilo  
izvedenih več napadov na nizo
zem ska letališča. P ro tile ta lsk i to
povi in oddelki nizozemske vojske 
so stopili v akcijo in so napade 
odbili. Več oddelkov nem ških vo
jakov, ki so se spustili s padali, 
je bilo ujetih , deloma tudi v okoli
ci Haaga.

W ashington, 10. m aja. (R euter): 
Čim je izvedela am eriška  vlada za 
vkorakanje nem ške vojske v Nizo
zemsko, Belgijo in  Luksem burg, 
je imel zunanji m in iste r Hull z 
višjim i u radn ik i zunanjega m ini
strstva in diplom atskim i predstav
niki večurne konference v zuna
njem m inistrstvu .

Takoj je bil obveščen o invaziji 
tud i predsednik  Roosevelt. Pod
ta jn ika za zunanje zadeve Sum ner 
W ellesa so iz njegovega stanova
nja poklicali v zunanje m in istr
stvo.

Vsi k red iti za Nizozemsko in  
Belgijo v Zedinjenih državah so 
bili takoj zaprti.

A m eriško poslaništvo javlja, da 
je luksem burška vlada zapustila 
luksem burško ozemlje.
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Delniška družba 
pivovarne

UNION ((

Pivovarna in sladarna. Tovarna za špirit in kvas v Ijubliani
Priporoča svoje izborne Izdelke, in sicer:

SVETLO IN ČRNO PIVO
P o š t n i  predal  š t .  4S  V  S O D I H  IN S T E K L E N I C A H  

□
T e le f o n š l2 3 - 1 0 in 23-11 Pekovski kvas, čisti ra f in i ran i  špirit

Občni zbor Združenja trg.
v SkofiiLok

Združenje trgovcev v Škofji Lo- 
hi je naše najmlajše združenje, saj 
je bilo ustanovljeno šele pred tre
mi leti. Navzlic svoji mladosti pa 
deluje združenje zelo dobro in 
prva uprava združenja je mogla 
na zadnjem občnem zboru predlo
žiti svojemu Članstvu zelo aktivno 
bilanco in pokazati lepe uspehe 
svojega delovanja. Zato je tudi 
članstvo izreklo upravi pri volit
vah znova svoje zaupanje. Po za
ključku prve triletne dobe stopa 
škofjeloško združenje v trdni sta
novski zavesti in močni delovni 
volji v novo dobo dela za napre
dek trgovskega stanu in sloven
skega gospodarstva.

Občni zbor Združenja trgovcev 
v Škofji Loki je bil v četrtek, dne 
25. aprila v mali dvorani Sokol
skega doma v Škofji Loki. Občni 
zbor ni bil tako dobro obiskan ka
kor prejšnji občni zbori. Skoraj vsa 
naša združenja trpe zaradi pre
slabe udelžebe na občnih zborih.

Občni zbor je otvoriL predsed
nik Franc Žebre, pozdravil vse 
zborovalce, zlasti pa zastopnika 
Zbornice za T01 in predsednika 
njenega trgovinskega odseka Al
bina Smrkolja ter tajnika Zveze 
trgovskih združenj dr. Ivka Pusti- 
ška.

Nato je podal naslednje pred
sedniško poročilo.

Poročilo predsednika Zabreta
Lelo 1939. je bilo za naš trgov

ski slan le to  težkih gospodarskih 
preizkušenj, a tud i leto  velikih 
zgodovinskih dogodkov, ki so iz- 
p rem en ili lice Evrope, prinesli na
rodom in državam  mnoga gorja in 
veliko razočaranj. Še p reden  so si 
narodi popolnoma opomogli od 
svetovne vojne, je nastala nova 
vojna, da narodom  zopet grozi b e 
da in pom anjkanje. Nam kot nev
tralcem  vojna vihra do danes še 
prizanaša, vendar pa čuti njene 
posledice naše gospodarstvo.

Nastalo je pom anjkanje blaga, 
surovin in vseh potrebščin, ki jih 
m oram o uvažati. V kolikor pa je 
še dana možnost nabaviti si blaga 
iz inozemstva je to zvezano z veli
k im i težkočami in zastojem. Po
sledica tega je, da šo Cene vseihu 
blagu močno narasle, k a r  dela 
največ težkoč m alem u trgovcu, ki 
nim a ne tega denarja in ne k re d i
ta, da hi si nabavil blago v večjih 
količinah, da bi mogel svojim od
jemalcem nud iti vsako količino 
blaga po ugodni ceni. Poleg tega 
pa  se  je še bolj razpaslo šuSmar- 
stvo, ki odjeda trgovcu še njegov 
do skrajnosti zm anjšani zaslužek.

Gospodarske razmere 
škofjeloškega okraja

Tudi na naš okraj so ti dogodki 
močno vplivali. Skoraj popolnoma 
je prenehala gradbena delavnost 
in  če ne bi bilo obram bnih del. bi 
nasta lo  pravcato m rtvilo. Močno 
sm o občutili pomanjkanje blaga. 
V jesen i smo bili brez sladkorja, 
nato  ni bilo petroleja. Dobili smo 
m aksim alne cene za petrolej, ki 
pa so za detajlista  tako krivične, 
da prodaja petrolej dostik rat celo 
v izgubo. Tudi uvedba benci skih 
kart močno škoduje trgovini in tuj
skemu prometu v našem  kraju . Z 
enotnim  nastopom  vseh trgovcev 

“šn s pomočjo Zbornice in zveze se 
je .nam posrečilo, da se je akcija 
p ro d a jn e  centrale za sladkor pone
srečila. Ostale so s ta re  cene slad
korja.

Naraščanje cen vsem u blagu, po
sebno pa žitu in m levskim  izdel
kom, povzroča malemu trgovcu ve
like težkoče. Komaj si nabavi no
vo zalogo, že je cena zopet višja 
in če si hoče obdržati isto zalogo, 
mora vedno dodati denar ali pa 
dobi za isti denar m anj blaga. Če 
bo šlo tako naprej, ne bomo imeli 
ne blaga in ne denarja.

Akcija oblasti proti draginji se 
je  ponesrečila, k e r se niso cene 
m aksim irale že p ri izvoru. Napač
no je  tudi bilo, da so km ečki p ri
delki izven vsake kontrole. Proti- 
drnginjski odbori pri nas nim ajo 
sm isla, k e r  dobivamo večino živ
ljenjskih potrebščin od drugod.

Lesna trgovina
ozirom a lesno gospodarstvo sploh 
pomeni v našem okraju eno glav
nih gospodarskih panog. V začetku 
preteklega leta ni bilo opažati po
sebne živahnosti v lesni trgovini, 
šele vojna je povzročila dvig cen. 
Danes so dosegle višino, kakršne 
se ne spom injam o v povojni dobi, 
k a r nas opozarja k previdnosti, 
če se hočemo izogniti nesrečam . 
Razvoj lesne trgovine je mnogo 
oviralo  tudi pomanjkanje vagonov 
in šušmarstvo, ki se je razvilo ta 
koj, ko se je pojavila bonjuktura. 
Združenje je energično nastopilo 
proti tem u neopravičenem u trgo
vanju te r  v več p rim erih  doseglo 
tudi uspehe.

Industrija,
razen lesne, ni v našem  okraju  po
sebno razvita. Im am o le tri tovar
ne, ki pa še obratu jejo  v polnem 
obsegu, čeprav im ajo mnogo tež
koč p ri nabavi surovin in drugega 
potrebnega m ateria la , tako da 
med letom ni bilo opaziti brezpo
selnega delavstva v naših tovarn i
ških podjetjih.

Om eniti pa m oram , da je naše 
trgovstvo dobilo poleg številnih 
zadrug in konsumov sc novega 
konkurenta. Tovarna klobukov še- 
šir d. d. je namreč za svoje delav

stvo odprla  lastno  prodajalnico. 
Z aenkrat posluje ta še v zm anjša
nem obsegu in prodaja le najvaž
nejše življenjske potrebščine, ven
d ar pa naj bi vodstvo tovarne pu
stilo ta m alenkostni zaslužek tr
govcu, ki zato plačuje davke in 
vzdržuje zato prim erne lokale in 
osebje.

Druge zadeve
Narcdba o minimalnih mezdah 

za trg. nameščence je za podežel
sko trgovstvo nesprejemljiva ter
bo povzročila povečanje brezposel
nosti trg. nastavljencev. Nujno po
trebno  je, da se naredba sprem eni 
v sm islu predlogov trgovcev.

llc iorm a davčnega zakona sicer 
ne prinaša posebnih sprem em b za 
malega trgovca, pač pa poleg že 
dovolj nepraktičnega davčnega po
slovanja še nove predpise, ki jih 
povprečni človek le težko razum e. 
Zveza je tudi v tem pogledu pod- 
vzela korake, da se davčni. zakon 
omili, toda do danes še ni vidnih 
uspehov.

Vedno večja nadloga za trgov

stvo postaja krošnjarstvo in šuš
marstvo, ki škoduje ne sam o rea l
ni trgovini, am pak tudi narodu in 
državi. Med krošnjarji dostikrat 
opazim o sum ljive tipe ljudi, ki so 
navadno tudi raznašalci alarmant
nih vesti. Zlasti v našem  obm ej
nem okraju  bi se m oralo to na 
vsak način preprečiti.

Ko zaključujem  svoje poročilo, 
moram izreči zahvalo in priznanje 
naši Zvezi v Ljubljani, ki nam je 
bila vedno odločen zagovornik, 
enako tudi naši Zbornici, prav ta
ko pa tudi našem u stanovskem u 
glas>ilu »Trgovskemu listu«, ki je’ 
s svojim dobrim  tiskom vedno od
ločno zagovarjal in zastopal naše 
in terese. Zahvaljujem  se tudi tov. 
Jošku Vebru in Francu Benediku, 
ki sta v pretek lem  letu uspešno 
zastopala naše Člane v davčnem 
odboru. Vas cenjene tovariše pa 
prosim , ne bodimo m alodušni 
kljub težkim  razm eram , strnim o 
svoje vrste, opustim o vsako nelo
jalno m edsebojno konkurenco, bo
dim o složni in pokažimo, da zna 
trgovski stan delati in žrtvovati ne 
le za svoj stan, temveč prenesti 
vse žrtve, če so te v korist tudi za 
našo državo, za našo Jugoslavijo. 
(Živahno odobravanje.)

V im enu Zbornice za TOI je na
to pozdravil zbor

zbo r. svet. A lb
Zeli občnem u zboru in združe-1 

nju najlepših uspehov. V daljšem 
govoru je nato poročal g. Smrkolj 
o delu Zbornice ter o raznih go
spodarskih vprašanjih . Obširneje 
je govoril o velikem  delu, ki ga je 
izvršila ljubljanska Zbornica za

Dobra nestrežete

sv o je  o d je m a lc e , a k o  

.jim p o n u d i te  z o b n o  

k r e m o  C I M E A N

»m iljenje davčne reform e ter od
pravo vsaj njenih glavnih p re tira 
nosti. Omenjal je  nadalje razne 
protidraginjske ukrepe in dvojno 
kontrolo cen, ki pa je kljub vsem 
predpisom  neučinkovita, navajal 
prizadevanja zbornice, da se po
maga trgovstvu v boju proti nelo
jalni konkurenci priv ileg iranega 
zadružništva. K akor dosedaj, tako 
bo Zbornica tudi v bodoče podpi
rala vsako akcijo združenja te r  bo 
vedno ob s tran i trgovstva, kadar 
gre za njegove prav ice in za na
p red ek  trgovine. (Odobravanje.)

Tajnik Babič je prečital nato 
računski zaključek, ki izkazuje 
din 134.822 dohodkov. Prem oženje 
združenja je naraslo  na 96.205 din.

Poročilo nadzornega odbora in 
njegov predlog, da se podeli u p ra 
vi razrešnica, sta bila soglasno

sprejeta. P rav tako tudi proračun 
v višini 39.710 din.

Soglasno je  občni zbor nato 
sprejel po k ra jši debati predlog, 
da se pooblašča uprava, da more 
prem oženje združenja v ugodnem 
prim eru  porabiti za nakup nep re
mičnine ali na drug način denar 
plodonosneje naložiti. Za večji na
kup neprem ičnine m ore najeti 
tudi posojilo.

Sledile so
volitve.

Soglasno in z odobravanjem  je 
bil znova izvoljen za p redsednika 
Franc žebre, za podpredsednika 
pa Anton Savnik.

Na predlog g. R iharda K ram arja  
se izvolijo kot člani uprave: gg. 
Franc Benedik, Rado Thaler, Joško 
Veber, Ivan Mlakar, Stanko Hain- 
ricliar, Franc Ks. Jclovčan in Franc 
Klobovs;

kot nam estniki: gg. Franc Raz
pet, Mihael Leben, Ciril Mezek in 
L a d o  F in ž g a r .

V nadzorni odbor: gg. Anton 
Savnik, Janko  Bogataj in R ihard  
K ram ar;

kot nam estniki: gg. F ranc Ber
toncelj, Ivan Brejc in Janez  Rih- 
taršič.

V častni odbor: gg. Jože Hafner, 
Ivan Bergant in V inko Jamar.

V lesni odsek: gg. Joško Veber, 
Franc Benedik, Pavel Dolinar in 
Ivan Habjan.

Kot delegati za skupščino Zveze: 
gg. Franc Žebre, Anton Savnik in 
Stanko Hainriehar;' kot nam estnik i 
gg. Avgust Potočnik, Rado Thaler 
in Joško Veber.

V im enu Zveze trg. združenj in 
predsednika Staneta V idm arja je 
pozdravil občni zbor tajnik

dr. luko Pustišek.
Podrobno je opisal delo zveze 

za zboljšanje trgovstva in trgovi
ne. Poro..d je o seji Centralnega 
predstavništva v Beogradu te r  o 
akcijah Zveze proti krošnjarstvu. 
Zlasti je o|>ozoril, da so za siste
matično zatiranje krošnjarstva v 
prvi vrsti potrebne konkretne pri
jave. Oe tudi v tem prim eru  obla
sti ne bi storile svoje dolžnosti, 
naj se to takoj javi Zvezi.

Nadalje je poročal o delovanju 
Osrednjega lesnega odseka in o 
Odseku s tekočimi gorivi. Več be
sedi je posvetil tudi našem u »Tr
govskemu listu«. Slehern i trgovec 
m ora biti naročen na to svoje od
lično glasilo. G. tajn ik  k z a k l ju č k u  
želi, da naše združenje, k i  je naj
m lajše, še nadalje deluje tako 
uspešno ko dosedaj. Zveza trg.

združenj mu bo vselej rada po
magala. (Odobravanje.)

K besedi se oglasi še zbor. svet
nik Sm erkolj, ki čestita p redsed
niku in upravi, da sta združenje 
dosedaj tako dobro vodila. Z vese
ljem čestita novoizvoljenemu od
boru in obljublja, da bo tudi Zbor
nica vedno in povsod zastopala in
te res  trgovstva.

K er se ni nihče več oglasil k be
sedi, se  g. p redsednik  še enkra t 
toplo zahvali zbor. svetniku Smr
kolju in tajniku dr. Pustišku za 
udeležbo s prošnjo, da oba pone
seta Zbornici in Zvezi našo naj
iskrenejšo zahvalo za delo in ves 
trud, ki ga opravljala za zboljšanje 
našega trgovskega stanu. Nato je 
zaključil občni zbor.

Nova pšenična žetev bo 
znatno slabša

V naši državi je letos z ozimino 
posejano za 300.000 ha manj ko 
lani. P redvsem  se je manj poseja
lo pšenice. Upoštevati pa je  treba 
tudi to, da bo zaradi dolgotrajnih 
povodnji količina pridelane pšeni
ce mnogo m anjša ko druga leta. 
Sedanje hladno vrem e pa bo vpli

valo, da bo letošnja žetev mnogo 
pozneje ko druga leta.

»Jugoslov. K urir« pravi, da p ri
čakuje in računajo strokovnjaki s 
tem , da letos sploh ne bomo im eli 
pšenice za izvoz. N ekateri bi celo 
hoteli dopovedati, da ne bomo le 
tos p ride la li zadosti pšenice niti 
za lastno prehrano . Menijo zato, da 
bomo m orali pšenico uvažati.
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Občni zbor Združenja trg- 
v Murski

Mnogo agilnih trgovskih zdru
ženj šteje Slovenija, med njimi pa 
zavzema eno najodličnejših m est 
Združenje v M urski Soboti. Pod 
izkušeno roko svojega vedno agil
nega p redsednika Ceha m ore iz
kazovati »druženje vsako leto nove 
uspehe. Posebno uspešno pa je 
bilo preteklo  poslovno leto, ko je 
moglo »druženje zabeležiti dve ve
liki pridobitvi: postavitev lrgov- 
skega doma in otvoritev trgovske 
dvorazredne šole s pravico javno
sti. Te lepe uspehe je doseglo 
združenje v Murski Soboti tudi 
zato ker je znalo vedno doseči 
lepo sodelovanje med svojimi čla
ni, čeprav so med njim i pristaši 
raznih veroizpovedi in narodnosti, 
in ker je vedno uspešno propagi
ralo složno delo vseh javnih in za
sebnih činiteljev v M urski Soboti. 
Velik napredek, ki ga je  dosegla 
prekm urska m etropola v zadnjih 
letih je ravno posledica tega slož
nega dela vsega prebivalstva za 
napredek  lepe Slovenske K rajine.

A še v enem  oziru m orejo biti 
trgovci v M urski Soboti v prim er 
drugim . Občni zbor združenja v 
M urski Soboti je  bil tako dobro 
obiskan, nad 200 udeležencev, da 
je bil v resnici prava m anifesta
cija trgovstva. Zato pa je tudi bila 
njegova beseda v javnosti pravilno 
upoštevana. Čestitam o trgovstvu 
M urski Soboti k lepem u napredku 
njih »druženja.

*

Občni zbor Združenja trgovcev 
za okraj murskosoboški je bit dne 
1. maja v dvorani G rajskega kina

v M urski Soboti. Občni zbor je 
o tvoril in vodil p redsednik  Ceh, 
ki je po pozdravu zborovalcev zla
sti pozdravil:

sreskega načelnika dr. F ranca 
Brati uo;

zastopnika Zbornice za TOI 
zbor. svet. Jožeta H rastelja ;

župana občine M urske Sobote in 
člana banovinskega sveta F e rd i
nanda H artnerja ;

zastopnika Zveze trgovskih zdru
ženj dr. Ivka Pustiška;

zastopnika združenja obrtnikov 
M urski Soboti Š tefana Sukiča; 
predsednika lendavskega zdru

ženja trgovca Ju r ija  Novaka;
zastopnika Združenja trgovcev 

za okra ja  L jutom er—G ornja Rad
gona Antona Puconjo;

ravnatelja  dvorazredne trgovske 
šole v M urski Soboti dr. Maksa 
Kovačiča in 

vodjo trgovsko-nadaljevalne šole 
Franca Gabrijelčiča.

Soglasno sprejm e občni zbor 
predlog, da  se pošljejo pism eni 
pozdravi Zbornici za TOI in Zvezi 
trgovskih združenj.

Po odobritvi zapisnika zadnjega 
občnega zbora se je predsednik  
Čeh v iskreno občutenih besedah 
spom injal um rlih članov. Ti so: 
Brcskoč Janoš, Šalovci, Bcrtalanič 
Josip, K ruplivnik, Barbarič Štefan, 
Polana, Mezej Ju lijana, Martjanci, 
P entek Janez, Otovci, in Fiirst 
Jeno, Murska Sobota.

Zborovalci so jim zaklicali tr i
k ratn i »Slava!«.

Nasiedja točka dnevnega reda 
je bila

KOLINSKA!

poročilo predsednika Čeha
Uvodoma svojega poročila je 

om enil, da  je današnji občni zbor 
združenja že 20. občni zbor zdru
ženja, da pa še n ikdar ni bil občni 
zbor v tako težkih okoliščinah. 
Zunaujc-politični dogodki zahteva
jo od nas ne samo popolno p ri
pravljenost, temveč tudi požrtvo
valnost in saniopremagovanje. Ve
liki zunanje politični dogodki pa 
so tudi zelo vplivali na naše go
spodarstvo. Zaradi teh dogodkov 
so nastale velike težave pri izvozu 
sadja. Plačilo za izvoženo blago je 
bilo le težko dosegljivo. Na drugi 
stran i pa je im ela vojna tudi to 
dobro stran , da se je povečal izvoz 
lesa, živine in nekaterih  deželnih 
pridelkov. Zaradi blokade pa je 
nastalo pomanjkanje kolonialnega 
blaga. Posebno je prebivalstvo na 
deželi občutilo pomanjkanje petro
leja. Z malo več dobre volje bi se 
moglo pom anjkanje petro leja od
praviti.

Zasluga našega modrega vodstva 
države je, da je mogla naša država 
še vedno ohraniti svojo nevtral
nost. Tudi naša notranja sloga je
k tem u mnogo pripom ogla in zato 
pozdravljamo sporazum s Hrvati. 
Želimo jim, da si po najboljših že
ljah urede svoj dom, a tud i mi že
limo istočasno, da si sami uredim o 
svoj dom.

Naše dolgoletne zahteve po usta
novitvi gospodarskega sveta se se 
do danes niso uresničile. Posebno 
danes, v teh težkih gospodarskih 
razm erah bi bilo tembolj želeti, da 
se uzakoni gospodarski svet. Ako 
bi redno deloval gospodarski svet 
ne bi doživljali razočaranj, kak rš
nih smo doživljali v poslednjem  
času, n. pr. s kmečko zaščito, med
tem ko je ostal trgovec nezaščiten, 
z uredbo o pobijanj,, draginje, ki 
vsebuje drakonske kazni, z u redbo  
o kontroli cen, z novelizacijam i 
davčnega zakona itd. U redba o 
veleblagovnicah se mora enk ra t 
za vselej končnoveljavno ured iti, 
krošnjarstvo se mora končno od
praviti, saj imamo dosti dokazov 
da se krošn jarji ne preživljajo s 
poštenim i posli. P renehati se mora 
s favoriziranjem  raznih nabavljal- 
nih in konsumnih zadrug, ki ne 
škodujejo samo reeln i trgovini

temveč v veliki m eri tudi državni 
blagajni.

Veliki uspehi združenja
Nato je p rešel p redsednik  Čeh 

na notranje delo združenja. Polno 
uspehov je bito to delo, v poseb
nem spom inu pa ostane vsem 
18. junij 193!)., ko je bil slovesno 
otvorjen naš Trgovski doni in ko 
je p redsednik  pripravljalnega od
bora zaslužni Josip Benko izročil 
ključe doma predsedniku zdru
ženja.

Dan poprej je obiskal naš novi 
dom tudi ban dr. Natlačen, ki snio 
ga pri tej p rilik i prosili, da nam 
ohran i svojo naklonjenost.

Spom inska knjiga o delu za naš 
Trgovski dom je vzoren dokum ent 
o zavednosti našega članstva, saj 
smo edino |>odeželsko združenje, 
ki ima svoj Trgovski dom.

llrugi veliki dogodek je bil tr
govski kongres dne 17. in 18. ju 
nija. Ta dan je m anifestiralo  vse 
trgovstvo iz cele Slovenije v Mur
ski Soboti in to ravno ob otvoritvi 
našega »Trgovskega doma«.

Velik in važen dogodek za nas 
je bila tudi otvoritev dvorazredne 
trgovske šole s pravico javnosti. 
Om eniti m oram , da je ustanovitev 
naše šole bila zvezana z velikim  
delom, kor so bile potrebne nešte
te in tervencije p ri najrazličnejših 
faktorjih in pri samem m inistru  
za trgovino v Beogradu. Tudi na
stavitev kvalificiranih učnih moči 
na naši šoli je zahtevalo dokaj in
tervencij in prošenj. O delu na 
naši dvorazredni trgovski šoli vam 
bo danes poročal naš ravnatelj 
d r Maks Kovačič, a o delu na naši 
trgovski nadaljevalni šoli pa vodja 
te šole Gabrijelčič Franc.

P rired itev  »P rekm urskega  ted 
na« je bila v zvezi z otvoritvijo 
našega »Trgovskega doma« in tr
govskega kongresa ter je bila tum 
za naše trgovstvo izredna mani e- 
stacija. Prav  posebno zahvalo mo
ram  na tem m estu sporočiti upra
vi, predvsem  pa uredništvu  »Tr
govskega lista«, ki je za to priliko  
izdalo posebno prekmursko števil
ko. Z žalostjo m oram  konstatirati, 
da se štev iln i naši člani niso za
vedali v polni meri važnosti te

publikacije in ji niso nudili tiste 
podpore, ki jo je  zaslužila.

P rav  posebno se moram zahva
lili Zbornici za TOI v Ljubljani za 
podporo in sodelovanje, saj so se 
o tvoritve našega doma osebno 
udeležili gg. Ivan Jelačin, pred
sednik  zbornice, generalni tajnik 
zbornice Ivan Mohorič, bivši mi
n ister, ta jn ik  zbornice dr. Ivan 
Pless in številn i zbornični svet
niki. Zbornica nam je pri tej pri- 
iki poklonila podporo v znesku 

din 10.000 —. 1 stotako se moram 
zahvaliti za m oralno podporo Zve
zi trgovskih združenj dravske ba
novine, ki se je poleg predsedni
ka g. V idm arja  in tajnika dr. P u
stiška udeležila naše slovesnosti s 
celotnim odborom.

Druga vprašanja
U redba o m inim alnih mezdah je

posebno zadela naše podeželsko 
trgovstvo. V endar je osebna inter- 
vencija naših članov pri banu 
dr. Natlačenu dne 5. aprila uspe
la v toliko, da  nam je g. ban ob
ljubil, da bo uredbo spremenil.

Izredno veliko dela je imela 
uprava in urad združenja v pre
teklem  letu. O vseh važnih u k re 
pih, naredbah, uredbah itd. je bilo 
članstvo spro ti vsak teden obve
ščeno. Izdali smo številne okrož
nice, nadalje smo ponatisnili v 
obliki brošur protidraginjsko ured
bo in seznam luksuznih predmetov.

Združenje je imelo dokaj za
mudnega dela s poslovnimi knji
žicami za nameščence. In terveni
ralo in urejevalo je zaradi p re
skrbe trga s petr ilejem, zanimalo 
se je zaradi ureditve obm ejnega 
prom eta. Glede voznega reda so 
bili stavljeni sprem injevalni p red 
logi in predlog za uvedbo nočnih 
vlakov. Ti nočni vlaki so tudi bili 
uvedeni, kasneje pa ukinjeni za
rad i štednje. Združenje ima v 
protidraginjskem  odboru svoje za
stopstvo. K onstatirati je treba, da 
je  bil en sam prim er, da je bil en 
član združenja občutno kaznovan 
po uredbi o pobijanju draginje,

kasneje pa je  bil tudi ta član v 
prizivnem  postopku pred  okrož
nim sodiščem oproščen. Z davčni
mi napovedmi je imelo združenje 
letos spričo jiooslrene davčne no
vele zelo veliko in zam udnega 
dela. Na reklam acijski odbor so 
bile vložene številne pritožbe. 
Tudi tam smo s pomočjo zastopni
ka našega združenja m arsikatere
mu pritožniku pomagali.

Letos bo naša organizacija pro
slavila slavnostno otvoritev naše 
dvorazredne trgovske šole. Vabim 
vse tovariše, da se te proslave 
udeleže v čim večjem številu, da 
s tem poudarim o važnost te kul
turne ustanove, ki smo jo ustano
vili s tolikšnim i žrtvam i za nap re
dek našega prekm urskega gospo
darstva.

S tem zaključujem svoje poroči
lo in se pri tem vnovič zahvalju
jem vsem gg- funkcionarjem , ki so 
mi bili v pomoč pri težkem in od
govornem delu. Enako se prisrčno 
zahvaljujem sreskem u načelniku, 
ki je vselej kazal za naše delo  ve 
liko zanim anje te r ni odrekel po
moči tam , k jer je bila pomoč za 
napredek  našega stanu potrebna. 
Izrekam  prisrčno zahvalo naši od 
lični Zbornici, ki je zlasti v m inu
lem le tu  im ela z nam i veliko dela 
in nam pomagala pri vseh naših 
akcijah. Enako se tudi najlepše za 
hvaljujem  naši agilni Zvezi, ki je 
|K>kazaia odločno borbenost 
obram bi trgovskih interesov in je 
znala tudi naše in terese zastopati 
z vso potrebno vnemo pri vseli 
'oblastvih. (Glasno odobravanje.)

si

Zbornični svetnik 
9. Jože

se je uvodoma zahvalil za pozdra
ve, pozdravil skupščino v imenu 
Zbornice, ki mu je izrečno naro
čila, da pozdravi našo skupščino v 
imenu zborničnega predsednika in 
zborničnega sveta. Nato je v izbra
nih besedah čestital skupščini k 
odličnim uspehom združbinega de
la in podčrtal odlike naše organi
zacije, ki so jo povzdignile v prve 
vrste vseh trgovskih organizacij. 
Menda je »družba trgovcev v Mur
ski Soboti edina stanovska organi
zacija v Sloveniji, ki se lahko po
naša s tolikšnimi odličnim i uspehi 
za napredek gospodarstva. Vse 
trgovstvo Slovenije je lahko po
nosno na tako delovno stanovsko 
organizacijo, ki je skrbela ne le 
za koristi svojega članstva, temveč 
tudi za trgovski naraščaj in posta
vila zavod, kakršnih za izobrazbo 
trgovske m ladine tako nujno po
trebujem o. Posebno je tak zavod 
odličnega pomena tu na meji, kjer 
je prebivalstvo izpostavljeno raz
nim tujim , za napredek  naše go
spodarske, prosvetne in politične 
ku ltu re  škodljivim vplivom. Isk re 

no je treba  čestitati stanovski za
vednosti trgovcev v M urski Soboti.

Nato je orisal težave našega go
spodarstva spričo težkih m edna
rodnih zapletljajev. U krepi vlade 
so bili sicer mestoma bolj strogi, 
vendar je bila ta strogost zaradi 
napetega položaja potrebna. Bili 
pa bi tudi bolj učinkoviti, če bi se 
izdajali v soglasju z gospodarski
mi ljudmi. Znova je treb a  poudari
ti potrebo ustanovitve gospodar
skega sveta. P reprečile  bi se m ar
sikatere  pogreške, ki se kasneje v 
praksi tako bridko maščujejo.

V teh težkih časih nam je na
črtno gospodarstvo tem bolj po
trebno kot kdaj koli prej, »ato je 
tudi naloga vse stanovskih zdru 
ženj in Zbornice, da delujejo slož 
no na tem, da se to uvede. Zbor
nica je storila vse, k ar se je v teh 
časih dalo storiti. Jasno  je danes 
to, da danes v vseh borbah odloča 
tudi moč gospodarstva, ne pa samo 
moč meča. Da bo pa gospodarstvo 
močno, je treba  složnega dela vseh 
onih, ki »o poklicani, da izobliku 
jejo tako gospodarsko silo. (Odo 
bravanje.)

Tainik Aleksander Veble
članov uprave zasluži vse priznaje nato podal zelo  obširno in iz

črpno tajniško poročilo, iz katere
ga posnemamo:

Na predlog gradbenega odbora 
je Združenje najelo pri Pokojnin
skimi zavodu v Ljubljani posojilo 
300.000 din za kritje gradbenih  
stroškov Trgovskega doma. Za to 
posojilo so člani uprave jamčili

nje
Tajnik V eble je nato obširno  

poročal o  vseh predm etih, ki so 
so razpravljali na sejah uprave 
Posebno mnogo je im ela uprava 
dela zaradi Trgovskega doma, šo 
le ter organizacije prekmurskega 
tedna.

Glede nedeljskega počitka je bi- 
t u d i  ^osehuo. Ta požrtvovalnost | lo sklenjeno, da ostane poslovanje

trgovinah ob nedeljah nespre
m enjeno, da pa velja za vse praz
nike (verske in državne) delovni 
počitek.

U prava si je tud i prizadevala 
doseči od Pokojninskega zavoda, 
da bi sezidal v M urski Soboti sta
novanjsko hišo. U pati je, da se bo 
ta nam era izvedla.

Združenje je počastilo SOletnico 
svojega zaslužnega člana Josipa 
Benka.

Združenje je p rired ilo  tudi ne
kaj članskih sestankov, na katerih  
so se razpravljala aktualna vpra
šanja, tako pro tid rag in jsk i p redp i- 

delovni čas itd.
Posebno mnogo dela je im el 

gradbeni odbor. M arljivo pa so de
lovali tudi odseki združenja. Več 
sej je imel tudi šolski odbor, ki 
si je  izbral za svojega podpredsed
nika Josipa Benka ml. Poročilo 
tajn ika podrobno navaja vse delo, 
ki je bilo potrebno, da  se je  do
segla ustanovitev dvorazredne t r 
govske šole s pravico javnosti. — 
Predsedn ik  Ceh je zarad i tega tu
di osebno in te rv en ira l v B eogra
du. V elika zasluga gre p r i tem  tu 
di g. Benku.

Precej dela je dala tudi božič
nica, ki jo je o rganiziral tročlan- 
ski odbor, ki so ga tvorili gg. Jo 
ško Brumen, Ludvik Nemec in Ev
gen Kardoš. O bdarjenih je bilo 50 
dečkov in 54 deklic. Skupno je bi
lo podarjenih 73 kom pletnih oblek, 
28 parov p erila  in 55 parov čev
ljev. D enarnih prispevkov je bilo 
za obdarovanje otrok nabran ih  za 
2300 din, v blagu pa za 3000 din. 
Poleg tega pa je še združenje pri- 

pevalo uad 5000 din.
Koncem leta je imelo združenje 

386 članov. Trgovin z m ešanim  
blagom je bilo 116, z deželnim i 
pridelki in sadjem  6(5, z jajci in 
peru tn ino  76 itd. Vseh prijav  je  
bilo 35, odjav pa 21.

Trgovskih pomočnikov je bilo 
55, pomočnic pa 16.

Z druženje je izdalo 68 nakupo
valnih legitim acij in 87 poslovnih 
knjižic.

Intenzivno je pom agalo združe
nje vsem članom v davčnih zade
vah. V boju proti krošnj&rstvu so 
bili doseženi zadovoljivi uspehi.
Ovadenih je bilo 98 krošn jarjev , - 
ki so bili tud i kaznovani.

Ob koncu svojega poročila nava
ja tajnik Veble, da je  bilo  dek>| 
združenja v preteklem  letu  izred
no živahno, d a  so bili doseženi 
veliki uspehi. Vsem, ki so p ripo
mogli, da je  moglo združenje tako 
uspešno izvrševati svojo nalogo, se  
iskreno zahvaljuje, zlasti pa čla
nom uprave, p redsedn iku  Cehu in 
g Benku te r Zbornici in Zvezi tr 
govskih združenj.

Tajniško poročilo je sprejel obč
ni »bor b rez  debate in z odobra
vanjem.

T ajnik  Veble je nato podal, še 
blagajniško poročilo.

Vsi dohodki so znašali 163.254 
din. Prem oženje združenja se je  
[K>večalo za 20.703 na 520.444 din.

Vrednost Trgovskega dom a z in
ventarjem  je ocenjena na 822.552 
din Vse terjatve za Trgovski doin 
so znašale 732.552 din, od katerih  
Se ni poravnanih samo za 112.889 
din. Blagajniško stanje združenju 
je torej ugodno in občni zbor je 
računski zaključek soglasno odo
bril.
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Ravnatelj dr. Maks Kovačič
je nato  poročal o dvorazredni trg. 
šoli. Šolski pouk se je  mogel p r i
četi šele 2. oktobra. Že drugi te 
den pouka je bilo mogoče nastav i
ti  za vse predm ete strokovno uspo
sobljene moči. K ljub začetnim te 
žavam se je mogla učna snov po
polnoma predelati. Zdravstveno 
stan je  učencev je bilo zadovoljivo. 
Učni uspehi so zadovoljivi. Šola si 
je mogla že v prvem  polle tju  na
baviti precej lepo zbirko učil. Ne
k a te re  zbirke so darovale tovarne, 
tako  K ranjska industrijska  družba 
na  Jesenicah, jek larna  v Guštanju, 
rudn ik  v Boru in družba Jugo- 
Celik. Položeni so tem elji učitelj
sk i knjižnici in začela se je akcija 
y.a ustanovitev dijaške knjižnice.

Ravnatelj je nato podrobno po
ročal o delu šole. Naglasil je, da 
se vedno bolj opaža, kako po treb
na je bila šola. Vseh učencev je 
bilo  20, 9 učenk in 11 učencev. Šo
la  je im ela 41.505 din  dohodkov 
te r  so b ili n jeni izdatki k riti.

G. H. Gabrijelčič
je nato poročal o trgovski stro- 
koviio-iiadaljcvaliii šoli. Najprej je 
podal k ra tk o  zgodovino šoie. Šele 
le ta  1929. se je na zahtevo p red 
sednika Čeha ustanovil na obrtno- 
nadaljevalni šoli poseben oddelek 
za trgovske vajence. Leta 1930. se 
je sedanja  trgovska strokovna šola 
osam osvojila. Od tak ra t je  vzgojila 
95 trgovskih 'pom očnikov. L. 1938. 
se je šola sprem enila v šestm eseč
n i trgovski tečaj, k e r ni bilo za
dostno število  vajencev, ki se za
hteva za strokovno-nadaljevalno 
šolo.

Vsa poročila je  občni zbor sp re
jel b rez  debate.

Za nadzorni odbor je  poročal 
njegov predsedn ik  Ludvik Bac, ki 
je  zlasti poudaril zaslugo uprave, 
da je  pravočasno začela zidati Tr

govski dom. K ajti če ta ne bi bil 
lani dozidan, kdo ve, kdaj b i ga 
dobili. P red laga uprav i razrešnico 
s pohvalo. (Soglasno sprejeto.)

Tajnik V eble je nato prečital 
p roračun, k i izkazuje 98.250 din 
potrebščin za združenje, za Trgov
ski dom 267.131 din in trgovsko 
šolo 39.000 din  izdatkov. Dohodki 
so proračunani na skupno 288.250 
din, da znaša končni prim anjkljaj 
116.131 din. Soglasno se ta p ro ra
čun odobri ter sklene, da se pobi
ra ista  članarina ko lani.

Občni zbor je  nato pozdravil ta j
nik Zveze trg. združenj

dr. Ivko Pustišek
Podal je obširno poročilo tako 

o delu  Zveze ko tudi o vseh vpra
šanjih, ki so bila posebne važno
sti za gospodarsko življenje in za 
trgovce. Navedel je uspehe, ki so 
bili doseženi, navedel pa tud i še 
vse neizpopoinjene zahteve trgov
stva. Posebej je opozarjal, da so 
bili skoraj vsi uspehi doseženi za
rad i složnega delovanja trgovskih 
in gospodarskih organizacij, kar 
se je posebno jasno pokazalo pri 
boju zaradi ohran itve starih  slad 
kornih cen. Če bi vedno vladala 
ista solidarnost, bi se mogli doseči 
mnogo večji uspehi. Tudi samopo
moči m orajo trgovci posvetiti več 
pozornosti. To se je zlasti pokaza
lo v boju proti krošnjarstvu. To 
zlo bi se mnogo manj razpaslo, če 
bi se trgovci proti njem u borili s 
konkretn im i ovadbam i, š e  celo v r
sto drugih vprašanj je om enil taj
nik dr. Pustišek  v svojem izčrp
nem  poročilu. Ob koncu svojega 
poročila je  govoril dr. Pustišek  še 
o važnosti »Trgovskega lista«, ki 
se vedno odločno in tud i uspešno 
bori za in terese  trgovstva. Vsak 
trgovec m ora biti naročnik lista. 
Poročilo ta jn ika dr. Pustiška so 
spre je li zborovalci z glasnim  odo
bravanjem .

Sreski načelnik
se  je  zahvalil za pozdrave in če
s tita l združenju k tako lepi ude
ležbi članstva. Z vsem priznanjem  
se je izrazil tudi o  disciplini zbo
ra. Vedno je  kot zastopnik oblasti 
z vidnim  zanimanjem opaz' al de
lo trgovske organizacije, ki je zla
sti v zadnjih letih  pokazala na
ravnost občudovanja vredne uspe
he. Takšni organizaciji je treb a  iz
reči vse priznanje, s takšno orga
nizacijo pa je tudi veselje delati. 
Zato je tud i vedno skrbel, da je 
b il v d irek tnem  stiku  z združe
njem , k e r  je bilo to tudi v gospo
darsko  in ku ltu rno  korist vsega 
P rekm urja . P ri vseh lepih straneh  
pa m ora om eniti tudi eno senčno. 
Misli na slabo plačevanje članari
ne, s čim er povzročajo člani zdru
ženju sam o mnogo nepotrebnih  te
žav. A pelira na člane združenja, 
naj bodo tud i g lede plačevanja čla
narine enako disciplinirani kakor 
se ob vseh drugih prilikah .

Načelnik dr. B ratina je  nato 
spregovoril še nekaj tehtn ih  besed 
n a  račun onih neodgovornih ele
mentov, ki skušajo begati ljudstvo 
s širjenjem neresničnih vesti. P ro 
ti tem  ljudem  je treb a  nastopiti z 
vso strogostjo in odločnostjo in vse 
ljudstvo m ora p ri tem oblastem  
pom agati. Le na ta način se bomo 
zavarovali p red  vsakim  preseneče
njem  te r  si zagotovili svojo nev
tralnost. Z glasnim  odobravanjem  
so spre je li zborovalci lepe  besede 
ereskega načelnika dr. B ratine.

Samostojen predlog
je vložil samo g. K iirn jek , da se 
nakupovalci v trgovini .. živino Od
pravijo . Sekcija trgovcev z živino 
je ta  p redlog sprejela v načelu, 
toda pod pogojem, da sprejm eta 
podobna sklepa tud i združenji v 
L jutom eru in Dol. Lendavi. Ce 
sklep za odpravo  nakupovalnih le 
gitim acij za to stroko ne bi prodrl, 
bo sklicala sekcija novo sejo. Obč
n i zbor je  vzel sklep sekcije na 
znanje.

Predlogi uprave
P redsedn ik  Ceh je sporočil, da 

je uprava  za današnji občni zbor 
p rip rav ila  naslednje predloge:

1. Vloži se prošnja, da se v p ri
hodnje dvrnajstine  drž. proračuna 
vnese postavka za nabavo inven
tarja  te r učil za 2. razredna trgov
sko šolo.

2. Zvezi naj se predlaga, da or
ganizira enoten postopek vseh 
združenj pri sprejemanju vajen
cev glede m inim alne šolske na- 
obrazbe. P ri nas se zahteva dovr- 
šitev štirih  razredov sredn je  šole 
a li m eščanske šole v drugih zdru
ženjih pa se zahteva m anjša šol
ska naobrazba. S tarši se pritožuje
jo zarad i teh neenakih  predpisov. 
V in te resu  slovenske trgovine je, 
da dobi dober naraščaj in zato so 
strožji pogoji za sprejem  vajencev 
utem eljeni. To pa je potrebno tu
di zato, k e r je treb a  zajeziti dotok 
vajencev v trgovino, da se ne 
ustvarja  nepotreben  kader brez
poselnih pomočnikov. U poštevati 
pa je treba  tud i to, da smo dobili 
naredbo  o  m inim alnih mezdah trg. 
pomočnikov in da bo ta uredba v 
glavnem  obveljala. Če bodo m ora
li biti dobro plačani, potem se mo
re tud i zahtevati, da nekaj znajo. 
Uvesti bi se m orala obveznost po
močniških izpitov zlasti v krajih , 
k je r ni trgovsko-nadaljevalnih šol.

3. Vajenci na deželi, k i n i
majo možnosti, da bi obiskovali 
kakšno strokovno nadaljevalno šo
lo, bi m orali p red  polaganjem  
pom očniškega izpita p riti vsaj za 
14 dni na praktično vežbo v mesto, 
k je r so večja podjetja, da se tafti 
p rip rav ijo  za izpit. Te praktične 
vaje bi šle na račun učnega go

spodarja. P rav  b i tud i bilo, če bi 
p riš li vajenci z dežele vsako leto 
vsaj za osem  dn i na prak tične  vež- 
be k  večjem u podjetju  v mestu.

4. Združenje naj skuša organizi
ra ti vsaj enk ra t na leto poučne 
ekskurzije  v industrijske obrate  
v Sloveniji.

5. Ponovno naj se sklene prepo
ved dajanja novoletnih daril in 
drugih nagrad.

6. P ri združenju naj se ustano
vi poseben sklad za podpiranje 
društev  in posameznikov te r naj 
se prepove dajanje članom d irek t
no dajan je  podpor. Namesto teh 
podpor se bodo od članov pobirale

odkupnine. V ta namen naj bi se 
izvolil poseben odbor, ki naj bi 
izdelal pravila za določevanje od
kupnine.

Vsi predlogi uprave so bili 
sprejeti. V tročlanski odbor, ki 
naj sestavi prav ila  za odkupnino, 
naj se izvolijo: Joško Brum en, 
F ranc Kuhar in Izidor Ilahn, vsi 
iz M urske M urske Sobote.

D nevni red občnega zbora je bil 
s tem izčrpan in k er se ni nihče 
več prig lasil k  besedi je  p redsed
nik Čeh zaključil občni zbor, ki je 
bil velika in učinkovita m anifesta
cija zavednosti p rekm urskega t r 
govstva.

Pred sestankom jugoslo- 
vansko-italijanskega 

odbora
Jugoslovansko - italijanski stalni 

gospodarski odbor se bo sestal
4. junija v Rimu. Tako je vsaj 
p red lagala  Jugoslavija.

Sestanek bo imel velik pomen, 
ker so se v m edsebojnem  trgovin
skem prom etu pojavile velike tež- 
koče. P redvsem  je treba ugotoviti, 
k a tero  blago se naj izvaža proti 
plačilu po kliringu in katero  protit 
plačilu v devizah. Nadalje mora 
določiti cena italijanskih izvoznih 
predm etov, k e r so se ti, kar se ti
če izvoza v Jugoslavijo, podražili 
za približno 60 odstotkov. Od na
še s tran i se bo predlagalo, da se 
k lirin šk i sistem  odpravi.

Italijanski pristojni krogi niso 
za odpravo klirinškega sistema, 
k e r  da bi se mogle vse sedanje 
težkoče če  že ne odpraviti, pa vsaj 
zelo om iliti. K er izkazuje k lirin 
ški račun aktivni saldo v našo ko
rist v višini nad 30 milijonov lir. 
se m isli, da bodo sedaj italijanski 
izvozniki dobavljali blago po ugod
nejših pogojih, k er jim se d a j. ne 
bo treba čakati na plačilo.

t  Angela Majaronova
V Borovnici je p re tek li teden 

um rla gospa Angela Majaronova,
soproga uglednega slovenskega 
trgovca in člana uprave Združe
nja trgovcev za ljubljansko oko
lico.

Pokojnica je b ila  daleč naokoli 
znana po svojem človekoljubnem 
in narodnem  delu. Vedno je po
m agala, k je r je le mogla. Zato 
je tudi uživala v vseh krogih p re
bivalstva največje spoštovanje in 
iskreno ljubezen, k ar je tudi jav
no pokazal njen pogreb. Na zadnji 
poti so sprem ili pokojnico tudi 
predsednik  ljubljanskega okoli
škega združenja Logar, podpred
sednik Ogrin in drugi člani up ra
ve.

Bodi ohranjen plem eniti pokoj
nici lep spomin!

Okrožni urad za zavarova
nje delavcev v Ljubljani 

opozarja delodajalce,
da so v prejšnjem mesecu dostav
ljeni plačilni nalogi zapadli v pla
čilo. Prispevki morajo biti po
ravnani v osmih dneh po pre
jemu plačilnega nalogal

Za čuvanje pravice zavarovan
cev do pokojnine je potrebno, da 
so zavarovani prispevki dejansko 
plačani!

To opozorilo je smatrati kot 
opomin! Proti delodajalcem, ki ne 
bedo poravnali prispevkov, mora 
urad uvesti prisilno izterjavo brez 
predhodnega opomina. Urad iz
vršuje važne socialne dolžnosti, ki 
ne dopuščajo odlašanja.

Šalamun & Lampe
m a n u f a k t u r a  n a  d e b e l o

K trgovinskim pogajanjem 
z Nemčijo

Stalni jugoslovansko-nem ški go
spodarski odbor je imel v zun. mi
n istrstvu  v B eogradu svojo prvo 
sejo. V inform iranih  krogih se 
govori, da bo nem ška delegacija 
vztrajala na tem, da se pri pogaja
njih vključi tudi Češko-Moravska. 
Nemci žele, da se določijo naši iz
vozni kontingenti za Nemčijo in 
Češko-Moravsko skupno in da se 
tudi cene za obe deželi izenačijo.

PoSitične vesti
Napetost zaradi Sredozemlja se 

je nekoliko polegla, kakor bi se 
m oglo sklepati z ozirom na štev il
ne dem antije, da nihče ne pri
pravlja nobene sovražnosti proti 
balkanskim državam. Tako z n em 
ške ko z italijanske strani se d a
jejo ta zagotovila.

Nova činjenica za politično situ 
acijo na Balkanu pa je, da se So
vjetska Rusija živo zanim a za 
ohranitev miru n a  Balkanu in da 
ne m isli dopustiti napada na ka
tero koli balkansko državo.

M ussolini bi moral včeraj 9. m a
ja na dan vojske govoriti. Musso
lini pa je z balkona Beneške pa
lače imel le čisto kratek govor, v 
katerem je dejal, da se morajo po 
njegovih  govorih navaditi enkrat 
tudi n a  njegov molk. Sedaj bodo 
govorila le še dejanja.

V angleškem parlam entu se je 
nadaljevala debata o politiki vlade 
zlasti z ozirom na norveške do
godke. Delavski poslanec Morrison 
je dejal, da je posvetila angleška  
vlada norveškim dogodkom pre
m alo pozornosti. Tudi angleška  
diplomacija se ni izkazala. Ni za
dosti, če zastopajo Vel. Britanijo  
fini gospodje, tem več morajo biti 
tudi sposobni, da razumejo položaj 
držav, v katerih so akreditirani. 
Kaj je delal Inteligence Service? 
Ali ni dal zadostnih informacij. 
Morrison je vprašal, ali naj bo 
Churchill ščit za vlado ali pa iz
ložbeno okno, kadar je vlada v te 
žavah. Za neuspešno angleško po
litiko sm atra odgovorne predvsem  
min. predsednika Chamberlaina, 
fin. m inistra Simona ter letalske
ga m inistra Hoarea. Ce ostanejo  
ti v vladi, tvegam o, da izgubimo 
vojno. Zahteva, da se zaključi de
bata z glasovanjem  o zaupnici 
vladi.

Chamberlain je takoj pristal na
to zahtevo. Nato je pojasnjeval le 
talski m inister težave, ki so jih  
morali prem agati angleški letalci 
na Norveškem.

Za niim  je govoril Lloyd George, 
ki je zlasti grajal, da je bila ek s
pedicija na Norveško samo na pol 
pripravljena. Zaradi polovičarskih

v  k a r t a  p les ira  in

Z e » 2 4  urah
itd. Skrobi  in s te t lo l ik a  sra jce  o r r a t  
nike in m an še te  Pere .  suši m noga  in 

lika dom ače  per ilo

tovarna JO  S. R E I C H
Poljansk i  nasip  4-6 S e le n b n r g o ta  ni. 8 

Telefon St 22-72-

L J U B L J A N A
F R A N Č I Š K A N S K A

odredb je im ela država velike m a
terialne žrtve ter je trpel njen  
m oralni ugled. Položaj je  težaven, 
ni pa razloga za paniko. Toda jav
nost mora vedeti za ves obseg n e
varnosti, ki grozi Angliji. Cham 
berlain bi storil najbolj primerno, 
če bi odstopil. Tudi bivši m orna
riški m inister D uff Cooper je ostro 
nastopil proti politiki vlade. Ob
žaloval je, da so ga dogodki pri
silili, da mora prestopiti v vrste 
opozicije.

Kot zadnji je govoril mornariški 
m inister Churchill. Uvodoma je  
dejal, da je  vzrok neuspeha n a  
Norveškem premoč nem škega le ta l
stva, ki je posledica tega, da se  
vseh pet zadnjih let ni storilo za
dosti za razvoj britanskega vojne
ga letalstva. V Skagerak ni bilo 
mogoče poslati nad vodnih, cdinic  
in  so zato bile poslane podmor
nice. V Skageraku so izgubili 
Nemci na svojih ladjah najm anj 
sedem do osem tisoč mož. Trond- 
heim  bi mogli zavzeti, ni pa bilo 
izgledov za končni uspeh. O vseh  
vprašanjih norveške akcije so od
ločali sam o strokovnjaki. Sedanji 
položaj angleške vojske pri Nar
viku je ugoden. Angleži im ajo tu  
v oblasti tudi letališče, š e  vedno  
trdi, da je zagrešil Hitler z eks
pedicijo na Norveško kardinalno 
politično in strategično napako. 
Nato je Churchill zavračal nem ška  
poročila o potopljenih angleških  
vojnih ladjah. Res je sam o to, da 
so bile laže poškodovani dve oklop- 
nici, ena m atična ladja za letala  
m ena protiletalska križarka, ven- 

, r Pa J30 vse te ostale v aktivni 
službi. Res pa je, da je bilo potop
ljen ih  11 p a tro ln ih  ladij. Končno 
je C hurchill pozval p a rla m en t, da  
glasuje za vlado C ham berla ina .

Pozno v noči je prešla zbornic* 
po Churchillovemu govoru na g la
sovanje. Za vlado je glasovalo 281 
poslancev, proti pa 200. Velik del 
konservativnih poslancev je glaso
val proti ali pa se vzdržal glaso
vanja. Nizko večino tolm ačijo listi 
za vlado zelo neugodno. Splošno 
poudarjajo, da je m alo verjetno, 
če se bo m ogla vlada Chamber
laina še obdržati.

Angleški parlam ent je odšel na 
binkoštne počitnice, ki bodo tra
jale 10 dni. V tem  času mora n ajti 
Chamberlain rešitev iz situacije, ki 
je nastala z njegovo Pirovo zm ago  
v parlam entu, č e  se mu bo posre
čilo pritegniti del opozicije, bo 
ostal na vladi, v nasprotnem  pri
meru pa bo moral odstopiti svoje 
m esto lordu H al!faxu  a li pa  C hur
chillu. Splošno sodijo, da so dnevi 
C ham berla inove vlade šteti.

Angleški kralj Jurij VI. je pod
pisal proklamacijo, s  katero so  po
klicani pod orožje vsi moški do 36. 
leta. S tem  se bo število angleške  
armade povečalo za 2 in pol m ili
jona vojakov.

Nizozemska vlada je izdala silno 
obsežne varnostne ukrepe, da bi 
bila zavarovana proti vsakemu  
presenečenju ali napadu. V Am
sterdam u je vojaška policija za- 
stražila vse javne objekte. Straž
niki so im eli na sebi jeklene če
lade. Ves nizozem ski obrambni si
stem  je pripravljen. Vse trgovin
sko in transportno brodovje je pri
pravljeno za vojsko. Telefonski po
govori so pod strogo cenzuro, ponoči 
pa je ves telefonski promet ustav
ljen. Tudi radijske postaje ponoči 
ne delujejo. Vremenska poročila se 
ne izdajajo več, ker bi m ogla slu 
žiti sovražnim letalom. Vojska je 
m obilizirana in Nizozemska ima 
danes toliko mož pod orožjem, ka
kor jih še ni im ela v svoji zgo
dovini.

Belgijska vlada je im ela zaradi 
alarma na Nizozemskem izredno 
sejo. Poročajo, da je bilo n a  seji 
sklenjeno, da bo Belgija v 24 urah  
na strani Nizozemske, če bi bila ta  
napadena.

Nizozemska vlada je naročila  
svojemu poslaniku v W a s h i n g t o n u ,  
da izvršuje vsa plačila nizozemske 
vlade v tujini, če bi n:j:
Nizozemskem izredni dogodki. V 
tem vidiio  mednarodni krogi do
kaz da.se bo Nizozemska do konca  
borila, če bi bila napadena.

P redsednik  Roosevelt je povabil 
nizozem sko vladarsko rodbino, da 
se v prim eru nevarnosti naseli v 
Ameriki. Tako nizozemska kraljica 
ko tudi prestolonaslednica pa s ta  
to povabilo odklonila, ker je n juno  
mesto tam , kjer je nizozemski n a 
rod. D inastija  O ranien že 500 le t 
ni zapustila Nizozemske te r  bo 
ostala tej trad iciji zvesta.

Nemci označujejo vse vesti o 
nem ških pripravah proti Nizozem
ski kot izm išljotine ter kot iz
najdbe angleškega inform acijskega  
urada. Zlasti zanikajo, da bi se dve 
nem ški diviziji pom ikali proti n izo
zemski m eji. .

A m e r i š k i  zunanji m inister Hull 
je izjavil novinarjem, da poročajo 
zadnja uradna poročila o poveča
nju napetosti na Nizozemskem. 
Ameriški državljani, ki bi jih  voj
na zalotila na Nizozemskem, so sa 
mi krivi vseh nezgod, k i  bi jih za
radi tega im eli, ker jim je bilo že 
davno izdano navodilo, da zapuste 
Nizozemsko.
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Davčni svetovalec
Družbe z omejeno zavezo 

— provizorično plačilo 
davka za 1. 1940.

A  v L.i- — Vprašanje: Do
konca leta 19.19. je naša družba 
plačevala pridobnino, z novim le 
toni pa je p rišla  pod družbeni 
davek. Za leto 1940. bi morala 
plačati m inim alni družbeni davek, 
davčna uprava pa terja  od nas 
pridobnino, kolikor smo jo plačali 
za leto 1939. Prosim , da pojasnite, 
kaj smo dolžni plačati: pridobnino 
ali m inim alni davek.

Odgovor: Po zakonu o neposred
nih davkih ste dolžni plačati za 
čas, dokler ni odm erjen m inim al
ni davek za tekoče leto, davek v 
izm eri pridobnine za leto 1939. z 
dokladam i vred. Kdaj Vam bo 
odm erjen m inim alni davek, še ni 
gotovo, ker je finančna direkcija, 
ki je pristojna za odm ero tega 
davka, s posli preobložena. Na Va
ših pravicah pa ne boste nič 
oškodovani, če tudi se Vam m ini 
malni davek, ki se itak sam o za 
časno predpiše, vobče ne bo od
m erjen. V tem p rim eru  boste pač 
vse leto 1940. plačevali še p ri
dobnino za leto 1939., ki je sicer 
nekoliko višja, nego m inim alni 

avek, vendar m orate im eti pred 
°omi, da se Vam bo v letu  1941. 
odm eril in to definitivno za obe 
leti družbeni davek, za leto  1940. 
io za leto 1941., ki se bo gibal v 
gotovo večji izm eri, nego m ini
malni davek. Če bi torej v letu
1940. plačevali samo m inim alni 
davek (2 */•• °d  vložene glavnice 
z vsemi doplačili), bi im eli v letu
1941. plačati davek za dve leti. 
One družbe, ki bodo vztrajale na 
tem, da se jim za leto 1940. od
m eri m inim alni davek in v letu 
11.40. samo ta davek plačale, bodo 
m orale po neki odredbi finančne 
d irekcije vso razliko na družbe
nem davku takoj po definitivni 
odm eri v celoti poravnati, kar 
utegne znesti vsoto, ki bi jo ne bi 
mogle brez težav poravnati. Zato 
pa je pač pam etneje, da plačate 
letos nekoliko več na račun pri 
hodnjega predpisa.

slovne knjige, pokazati poslovne 
knjige tudi za leto 1939., pač take, 
kakršne  so vodili. Davčna uprava 
bo na okolnost, ali je davkoplače
valec vodil knjige, sklepala v prvi 
vrsti iz tega, ali je dal knjige v 
letu 1938. ali 1939. taksira ti davč
ni upravi. Ako je dal kdo n. pr. 
v navedenih letih svoje knjige ta
ksirati, bo davčna uprava sm atra
la, da je taksirane knjige tudi 
vodil in zahtevala, da jih pokaže, 
kako jih je vodil. Ako jih ni vodil 
pravilno, v letu 1940. še ne bo 
radi tega kaznovan, ker ni bilo v 
letu 1939. o lem še n ikakih  p red 
pisov. Glavno je, da jih  davčna
uprava dobi. Ona bo iz njih  že
dobila kake podatke, ki jih bo
mogla p ri oceni davčne osnove za 
leto 1940. p rim erno  porabiti. Ako 
bi davčni zavezanec izjavil, da 
kljub temu, da je dal n. pr. taksi
rali poslovne knjige, teh knjig ni 
vodil, bo po praksi, ki se bo p red 
vidoma izvajala, davčna uprava 
sklepala, da njegova trd itev  ni
pravilna in m u bo naložila denar
no globo din 5—100.000.

Zakaj so vpisi v davčne 
knjige v različnih barvah

G. J . U. v T.: V prašujete, zaka. 
vpisujejo davčni u radniki nekate
re zneske z navadnim  svinč ikom, 
druge s črno, tre tje  pa za rdečo 
tinto.

Odgovor: Na to vprašanje smo 
že odgovoriti v davčnem svetovalcu 
v štev. z dne 15. marca. Ker ta od
govor najbrže n iste  prebrali, ga 
danes pona tisku jemo:

Za knjiženje neposrednih dav 
kov je poseben pravilnik, ki dolo
ča,  ̂da se m orajo vsi odpisi izknji- 
žili v glavni knjigi z rdečo tinto. 
Poraba drugih barv  ni predpisa
na, uporablja pa se, kadar nima 
davčna uprava zadosti razpredel- 
kov in porablja eden in isti - 'p r e 
delek za to, da vanj vpiše pred
pisane podatke o vseh ali več vr
stah davka, n. pr. razne prirastke. 
Pri različnih davčnih upravah se 
glede uporabe raznih tint postopa 
različno in ni v tem pogledu nobe 
ne norme.

VIII. redni letni občni zbor

Društva absolventov drž. trg. šol
v Celiu

Kakšne posledice zadenejo 
davkoplačevalce, ki so za 
leto 1939. vodili poslovne 
knjige, a jih nočejo po

kazati
A. V. v 11. — V prašanje: Odločil 

sem se, da poslovnih knjig za 
leto 1939. ne pokažem, k er itak 
niso tako vodene, da bi mogla 
davčna uprava na njihovi podlagi 
izvršiti oceno. Koliko bom m oral 
ev. plačati kazni?

Odgovor; Že zadnjič smo v po
dobnem prim eru  povedali, da mo
rejo oni, ki so dolžni voditi po-

A gilno društvo absolventov drž. 
trg. šol v Celju je  polagalo v ne
deljo 28. ap rila  v celjskem Narod
nem domu bilanco svojega delo
vanja v p retek lem  letu.

Zborovanje je  vodil p redsedn ik  
društva g. Vučer. Pozdravil je de
legate ljubljanskega društva go
spoda Jurkasa in Švarca, gdč. Vcr- 
hove Bredo in Kravos Zinko, za
stopnika prof. zbora drž. trg. šole 
v Celju, prof. Acmana, zastopnika 
oblasti g. Gaberja te r  članstvo, ki 
se je  v zelo lepem  številu odzvalo 
vabilu na občni zbor. V svojem 
pozdravnem  govoru je podal k ra 
tek pregled o splošnem  delovanju 
društva, prikazal dogodke v sve
tu, ki ovirajo norm alen tok življe
nja in ki zadevajo tud i stanovske 
in terese  članov.

D ruštvena tajnica gdč. Milena 
Modičeva je poročala, da ima d ru 
štvo enega častnega predsednika, 
279 rednih  te r  30 podpornih čla
nov. Odborovih sej je bilo 16. D ru
štvo je prejelo  205 dopisov, odpo- 
slalo pa 198 dopisov, štev ilo  član
stva se je povečalo od lanskega 
občnega zbora za 63, kar je v ve
liki m eri zasluga društvenega >lz^ 
vestja«, ki izhaja mesečno v obli
ki inform ativnega društvenega 
glasjla.

O stanju društvenega premože
nja je poročal blagajnik Milan Zu- 
panek. Skrbno gospodarstvo ter 
razne p rired itve  so pripom ogle, da 
se je društveno prem oženje kljub 
sicer neugodnim  razm eram  dvig
nilo od lanskega lela za din 4009, 
tako da znaša prem oženje društva1 
letos din 28.000. K tem u uspehu

so pripom ogli tudi člani sami — 
redni plačniki članarine.

Zrcalo društvenega dela je bila 
tudi letos kulturna sekcija, ki jo 
z uspehom  vodi g. More. Od jezi
kovnih tečajev je društvo p rired i
lo tečaj nem ščine (začetni in kon- 
verzacijski), tečaj italijanščine in 
angleščine. Vse te  tečaje je  obi
skovalo povprečno 70 tečajnikov. 
T rajali so pet mesecev. Moralni 
uspeh je  bil zelo dober. Stroške 
je  k rilo  društvo  s podpornim i čla
narinam i celjskih gospodarskih 
krogov. Bodi jim  izrečena za to 
topla zahvala. Zahvalil se je tudi 
d irek torju  drž. trg. šole v Celju 
g. M arinčeku za naklonjenost in 
gg. predavateljem  za njih trud  in 
požrtvovalnost. Društvo bo v je
seni ponovno otvorijo razne stro
kovne in jezikovne tečaje, p rired i
lo bo pa tudi javno tekm o v ste
nografiji.

V m esecu novem bru je p rired i
lo društvo tudi svojo prvo eksku r
zijo in to  v Gostilničarsko pivo
varno v Laškem.

Za gojitev družabnosti skrbi za
bavna sekcija, ki je p rired ila  ples
no šolo, Miklavžev večer in za
ključno čajanko.

G. Zupanc Franc je  poročal za 
socialno sekcijo. Radi velike pro
dukcije inteligenčnega naraščaja 
in neugodnih gospodarskih raz
m er je društvo preskrbelo  nam e
stitve samo 6 članom. Upati je, 
da se bo posrečilo najti p rim erna 
nanveščenja tudi nadaljnjim  brez
poselnim  članom.

Za izobrazbo svojega članstva 
ima društvo tudi lastno društve
no knjižnico, ki jo je u red il in jo

Jfou
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s m odro-oranin im i progam i vsebuje  
po lo  največje  po v riin e . Prosojen 
kot steklo, h ig ijeničen in zelo frpe- 
le n , zapira p opo lnom a herm etično 
vse stek lene in glinaste  p o so d e  ter 
om ogoča, d a  se vsebina d o lg o  ne 
pokvari.
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skrbno vodi Modic Maks. Knjiž
nica se stalno izpopolnjuje z no
vimi pridobitvam i na polju gospo
darske literature.

Da naveže društvo stike tudi z 
zunanjimi člani, izdaja društvo 
mesečno svoja poročila. Namen 
tega mesečnika je tudi, da sezna
nja Članstvo o vseh aktualnih  za
devah absolventov trgovskih šol 
in da p rinaša tud i k rajše  gospo
darske članke.

Po poročilih društvenih  funkci
onarjev je v im enu ljubljanskega 
društva pozdravil občni zbor go
spod Ju rk as  te r poročal tud i o nje
govem delovanju. Podrobnejše po
ročilo o delovanju posam eznih sek
cij pa sta podala g. Švare in gdč. 
Vrhovčeva. Iz teh poročil je  bila 
razvidna živahna delavnost o rg a 
nizacije D ruštva absolventov drž. 
trg. šol v Ljubljani.

V im enu profesorskega zbora je 
naslovil na društvo vzpodbudne 
besede prof. Ažman.

Poročilo nadzornega odbora je 
podal Mirko P rcsinger. K er je na
šel vse knjige v vzornem redu, je 
predlagal vsemu odboru razrešni- 
co, g. blagajniku pa razrešnico s 
posebno pohvalo. Predlog je bil so
glasno sprejet.

Po krajšem  odmoru je bil iz
voljen tale odbor: predsednik
Leopold Vučer, podpredsednik 
F eri Plcteršek, tajnica gdč. Mile
na Modic, nam estnica gdč. Nežika 
Vcrbovšek, blagajnik Milan Zupa- 
nek, referen ta  ku ltu rne  sekcije 
Jerman Riko in W eixler Leopold, 
socialne Zupanc Franc, zabavne

More Mirko, za d ru štv en i tisk in 
propagando Suszynski Maks, v od
bor pa so bili izvoljeni: Musar 
Branko, gdč. Špindler Zora in že-  
rovnik Zora. Nadzorni odbor se
stavljajo  Presinger Mirko, Gori
šek Maks in gdč. Javoršek Franja. 
Knjižničar je Modic Maks.

P ri slučajnostih je članstvo’ raz 
pravljalo  o raznih stanovskih za
devah, n ak ar je ponovno izvoljeni 
predsednik  g. Vučer z bodrilnim i 
besedam i zaključil občni zbor.

A. ŠARABON & CO.
LJUBLJANA

Uvoz fcofonlJalHe robi

Veletrgovina s Špecerijo

Velepražarna za k avo

H l i n i  z a  d l ž a v e

Glavna zaloga rudnin
skih voda

Brzojavni naalov:
ŠARA BON LJUBLJANA

Telefon St. 26-66

Ing. F riderik  Degen, profesor:

Zgodovina 
ter bistvo davkov

m .

Ce skušam o ugotoviti zgodovin
ski redosled nastanka davkov, mo
rem o ugotoviti, da je prvotno po
liral davke zasebnik (m nogokrat 

zakupnik), potem občina in konč
no država Tako so pobirali v Sr- 
b .j, v začetku devetnajstega sto
letja davke za račun sultana za 
račun spah,je  za rafun
Angleži so uvedli p rve ohz-; . 
(kom unalne) davke leta ifior. Dav* 
ki »o danes najvažnejši v ir držav
nik dohodkov. Nekdaj so bili važ
nejši drugi viri dohodkov kakor 
oni iz domen te r carin. Finančni 
pisec Jean Bodin pravi, da bi mo
rale tvoriti v ir državnih dohodkov 
predvsem  dom ene, nato carine in 
le  izjemoma ter v izrednih p rim e
rih  davkb Danes poznamo prav 
laznovrstne davke, tako da so vsi

mogoči donosni v iri obdačeni Fi 
ziokrati (X V II X V III stoletja) so 
zagovarjali tako zvani davčni mo
nizem, to je oni davčni sistem , po 
katerem  naj bi se pobiral smno 
en sam davek, i„  to zem ljarh.a, 
čes ker je le poljedelstvo aktivno 
produktivno. Ta davek je zlasti za
govarjal v svoji razpravi >Theorie 
de Pimport« M irabeau. Ta sistem  
se ni uveljavil te r  se ne m ore 
držati, k e r je vseskozi krivičen in 
tudi prem alo donosen.

Danes imamo nebroj raznih dav
kov, zlasti je bila v tem pravcu 
iznajdljiva povojna doba. Davki so 
danes samo po sebi razumljiva 
ustanova, brez katere se ne mo
rem o m isliti sodobne države in 
n jenega gospodarstva. Nemški eko
nomski pisec Puffendorf pravi, da 
je davek cena za zaščito življenja 
•er prem oženja. Profesor dr. Grun- 
ze pa pravi, da so davki prispev

ki, k a te re  pobira država za vzdr- 
U ' a "!e sv°jega gospodarstva.

is vu, upravičenosti in posle
dicah davkov se je v ekonomiji 
zelo mnogo pisalo, zlasti so nasta

le posebne davčne teorije, katere  
analizirajo  bistvo ter upravičenost 
davkov. Teh je mnogo, zlasti pa 
so pom em bne teorija varnosti od 
Adama Smitha, teorija žrtev od 
John St. Milla, teorija Izenačenja 
te r socialistična teorija izrabljanja. 
Adam Smith pravi, davek je up ra
vičen iz razloga, ker ščiti država 
državljane ter jim jamči varnost. 
John S tuart Mili pa pravi, da je 
država ustanova, ki mora po vseh 
naravnih in človeških zakonih ob
stojati in zato mora tudi sleherni 
državljan prispevati (žrtvovati) za 
vzdrževanje države. Teorija ize
načenja je na stališču, naj s leher
ni prispeva k državnem u gospo
darstvu le tedaj, Če ima kake ne
posredne koristi od države in v 
enaki m eri. Socialisti pa pravijo, 
da predstavljajo davki samo iz
rabljanje gospodarsko močnih slo
jev nad gospodarsko šibkejšim i. 
Zlasti bičajo posredne davke, ka
tere plačujejo predvsem  nižji slo
ji. Znano pa je na p rim er, da od
pade v Sovjetski Rusiji 60°/« dav
kov na trošarine.

Davke delim o danes v posredne 
ter neposredne. Neposredni davki 
se ne dajo prevaliti na druge ose
be, dočim se posredni dado p re
valili kakor je to p rim er pri tro
šarinah. Posredni davki se im enu
jejo tudi trošarine, katere  lahko 
razdelim o na trošarine v ožjem 
pomenu besede, na monopole ter 
carine. Naš zakon o neposrednih 
davkih od 8. februarja 1928. na
števa naslednje neposredne davke: 
zem ljarino, zgradarino, pridobni
no, rentnino, družbeni davek ter 
uslužbenski davek. Poleg tega še 
imamo davke, kateri imajo značaj 
i d irektnih  i indirektnih  davkov. 
To je davek na poslovni prom et, 
ki se deli na splošni in skupni 
davek na poslovni prom et. Značaj 
neposrednega davka ima tudi voj- 
nica in davek na neoženjene ose
be, o kaierih  pa govore posebni 
zakoni. Dalje lahko delim o davke 
v realne in personalne davke. K 
realnim  davkom prištevam o ziasti 
zemljarino, zgradarino in ren tn i
no, k er zadevajo donos dobrin. 
Personalni davki pa zadevajo do

nose oseb. To so pridobnina, usluž
benski davek, dedni davek, d ruž
beni davek te r davek na poslovni
prom et.

Davki pa nim ajo samo fiskal
nega značaja, to se pravi niso ved
no le vir državnih dohodkov, nego 
imajo lahko tudi poseben gospo
darski značaj ali pa tudi socialno 
politični značaj. Na Češkoslovaškem  
so bile uvedene velike trošarine 
na vino baš iz razloga, da se tako 
se bolj pospeši proizvodnja in kon- 
sum piva. V isok ren tn i davek ima 
tudi značaj neke socialne uredbe, 
k a te ra  skuša doseči izravnanje 
med gospodarsko močnejšimi in 
Rosp. šibkejšim i sloji. Danes ima 
davek svoj absolutni raison d’etre. 
T reba pa je, da je  davčni sistem  
pravičen in da pravilno in soraz
m erno obdačuje posamezne davč
ne vire. S pam etnim i in pravični
mi davčnimi m eram i ter u redba
mi je treba dvigniti davčno m ora
lo, ki je osnova pravilnega in red 
nega davčnega poslovanja v dr
žavi.

(Konec.)
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Tovarniška zaloga in zastopstvo 
čokolade, bonbonov in keksov

Ljubljana, Miklošičeva c. 30 T e le f o n  4 4 - 4 2

Č o k o l a d a  i n  b o n b o n i :

Griž, Zagreb
P e c i v o  i n  k e k s i :

Koestlln, Bielovar

P r i p o r o č a  se

manufakturna veletrgovina F. H R E H O R I Č ,  Ljubljana
Tyrševa cesfa 28

IVAN VRBINC
Ljublfana, K olodvorska u l.23

St avbeno ,  p o h i š t ve no  pleskarstvo, litarstvo in soboslikarstvo
S e priporoča za vsa v fo stroko  
spadajoča dela. — Izdelava zelo  
s o l i d n a  In po z m e r n ih  cenah

DIAMANT
PLETILNI STROJI
n a j n o v e j š e  k o n s t r u k c i j e ,  
p o z n a n o  k v a l i t e t n o  d e l o

Igle za pletilne stroie 
vseh strojnih sistemov

ADOLF FUKR. LJUBLJANA
Masarykova cesta št. 19 R| Telefon št. 44-34

PLETENINE
F . & IM- R O Z M A N

LJUBLJANA
G osposka  ul. 4 

Zidovska ul. 7 Tyrševa c. 5 „s i a v i j a “

BIRMANSKA DARILA
iH T i in ,  zlatnina, srebrnina in optilni predmeti po nizkih cenah pri j =

r v T L H A R T  u r a r  -  LJUBLJANA
SV. PETRA CESTA $TEV. 3 6

A 7 ih0Vt *raovina s čevlii
■ fcellfGB 1 Ljubljana, Prešernova ulica

Tel. 37-98
vljudno naznanja cenj. občinstvu, da je 
za dame in gospode došla večja pošiljka 
čevljev n a j m o d e r n e j š i h  oblik in barv 

najboljših tvrdk, kakor:

Bally in F. L. P o p P e r w

Doma in po svetu
Besedilo uredbe o uvedbi b rez

m esnih dni je že gotovo in so n e
kateri m inistri uredbo že podpi
sali. Pričakovati je, da bo uredba 
razglašena še ta  teden. K ot brez
m esna dneva bosta določena po
nedeljek in petek. Omejitve po tej 
uredbi pa ne bodo veljale za pe
rutnino in drobnico. Izvajanje  
uredbe bodo nadzirale upravne 
oblasti I. stopnje.

Ban dr. šubašič je podpisal od
lok, s katerim  zajam čuje banovina 
Gospodarski slogi nadaljnji kredit 
10 m ilijonov din za nabavo hrane 
za pasivne kraje. Skupno je dose- 
daj izdala banovina Hrvatska za 
prehrano prebivalstva in nabavo  
krme že 30 milijonov din.

Število v vsej držvi zaposlenega  
delavstva se je v februarju v pri
meri z januarjem  po podatkih  
SUZORja povečalo za 15.104 zava
rovancev, na skupno 666.148. V pri
meri z lanskim  februarjem  pa je 
letos še vedno za 14.372 delavcev  
manj zaposlenih.

Pokojninski zavod v Zagrebu 
nam erava sezidati velik stanovan j
ski blok. V ta  nam en je določenih  
200 m ilijonov din. Od Praštedione 
je kupil Pokojninski zavod veliko 
zem ljišče za 14,8 m ilijona din.

Torpedovko »Ljubljano« so začeli 
dvigati. Pri tem  pom agata tudi 
dva italijanska vlačilca. Upajo, da 
bo torpedovka v osm ih dneh dvig
njena, nakar bo odpeljana v sp lit
sko ladjedelnico, še  letos bi bila 
nato torpedovka Ljubljana zopet 
uvrščena v našo vojno mornarico.

Iz ljutom erskega okraja, ki je 
glavno središče izvoza jajc iz S lo
venije, je bilo v letošnjem  1. tro
m esečju izvoženih 27 vagonov jajc 
v Švico, 7 v Nemčijo, 4 na Ceško- 
Moravsko in 2 vagona v Italijo.

V Romuniji so zaradi velike zu
nanje politične napetosti, ki je n a 
sta la  v zadnjih dnevih  zaradi južno- 
vzhodne Evrope, zelo vznem irjeni. 
Tuja propaganda je v Romuniji 
zelo m očna. Silne skrbi povzroča 
tudi tuja špijonaža, ki je zelo de
lavna. V Rom uniji m islijo, d a  je

nadaljnji razplet zunanje politične 
situacije odvisen zlasti od dveh  
stvari: 1. če se posreči vzdržati 
fronta na Norveškem in 2. če So
vjetska Rusija ne bo intervenirala  
v evropskem konfliktu.

Angleški veleposlanik v Ankari, 
ki je prišel v Sofijo, je baje zahte
val od bolgarske vlade, kakor po
ročajo »Basler Nachrichten«, da 
dovoli zavezniški vojski prehod sko
zi svoje ozemlje, če bi bila Romu
nija napadena. Govoril je baje tu 
di o m ožnostih, ki bi nastale, če 
bi prišlo do vojne med Italijo in 
zavezniki. Angleški veleposlanik je 
nadalje ponudil bolgarski vladi, da 
odkupi Anglija vse bolgarsko bla
go, ki je dosedaj odhajalo v Nem
čijo. Tudi izredne kredite je pri
pravljena dati Anglija Bolgarski. 
Končno je izjavil, da je priprav
ljena Anglija posredovati za ures
n ičenje bolgarskih revizionističnih  
teženj. Na drugi strani pa se po
roča, da je bivanje angleškega a n 
karskega poslanika v Sofiji samo 
v zvezi z ustanovitvijo angleške 
trgovinske družbe za Balkan. Ta 
družba bo im ela v vseh balkanskih  
državah svoje podružnice.

Še ta teden bo odpotovala po
sebna romunska delegacija v Mo
skvo, da skuša doseči obnovitev 
norm alnih gospodarskih odnošajev 
s Sovjetsko Rusijo.

Turški zunanji m inister Sara- 
džoglu je v razgovoru z grškimi 
novinarji naglasil odločno voljo  
Turčije, da se ohrani mir. N ato je 
govoril o odnošajih Turčije do Gr
čije ter dejal: Če bi nastopili težki 
časi za Grčijo, m orete biti prepri
čani, da bosta turški narod in tur
ška armada popolnoma na strani 
Grčije.

Sovjetska agencija poroča, da je 
bil Vorošilov razrešen kot komisar 
za vojsko ter im enovan za pomoč
nika predsednika sveta kom isar
jev. Za vojnega komisarja je bil 
im enovan Timošenko, dosedaj po
veljnik kijevskega vojnega okroga. 
Tim ošenko je Ukrajinec ter velja  
kot strokovnjak za motorizirano  
vojsko. S posebnim  ukazom so bili 
im enovani za m aršale sovjetske 
vojske Tim ošenko ter poveljnika 
vojnih okrogov Sapožnikov in  Ko- 
ljuk.

Izšel je nadalje ukaz, s  katerim  
se uvajajo v sovjetski vojski zopet 
čini generalov in admiralov. Pose
ben odbor vojaških strokovnjakov  
bo sestavil listo  novih generalov in  
admiralov.

Sm rtna kazen za vohune in za  
sabotažo je bila uvedena v Angliji.

KNJIGOVEZNICA
JUGOSLOVANSKE
TISKARNE

I  reg. zadr. z o. zav. |

LJ UBLJ ANA
K O P IT A R JE V A  6

*
Nudi po Izredno nizkih  
cenah: Salda konte, štra- 
ce, journale, šo lsk e zvez
ke, mape, o d ) c m a 1 n e 
k n j i ž i c e ,  risalne bloke  

itd.

Predno obesite oz. 
kupite nove zavese, 
si o g l e j t e  i z l o ž b e  

tvrdke

JL& E. SK A B ER N E
LJUBLJANA

P o se b e n  o d d e lek  za  linolej, za v ese  itd .

Sejmi
13. m aja: Središče.
14. m aja: Bušeča vas, M etlika, Mo 

zirje, Radovljica, Št. Vid pr 
S tičn i, M arenberg, P ristava  
Laško, J i  a dolio va vas, Dol. Leti 
dava, Ormož, Ljutom er, Mari 
bor.

15. m aja: L jubljana, Celje, Trbov
lje.

16. m aja: Lukovk, Ig, Šm ihel—Sto
piče, Kočevska reka, K rka, 
Moravče, Studenec p r i K r
škem , Vojnik, Slivnica p ri Ce
lju, P ilštajn , Razkrižje, T u rn i
šče.

17. m aja: M aribor.
18. m aja: Rakek, Brežice, Celje, 

Trbovlje.

Pred 300 leti
so je pripisovalo z R ogaško  
slatino dosežena zdravljenja 
neki tajinstveni sili.

Danes
je ta zdravilna moč znan
stveno ugotovljena.
Je to blagodar narave 
trpočemu človeštvu.

PatudiJ^zdrave
je Rogaška slatina 
neprecenljiva za ohranitov 
zdravja.
Tudi Vam bo Vaš organizem 
poplačal z večjo odporno
stjo, če namesto druge 
pijete R o g a š k o  s l a t i n o !

Elegantne plašče, površnike, obleke nudi damam in g o s p o d o m  po n izk ih  c e n a h  

konlekcija L l l k i C ,  Ljubljana, Stritarjeva 9

Izdajatelj »Konzorcij Trgovskega lista«, njegov predstavnik dr. Ivan Pless, urednik Aleksander Železnikar, tiska tiskarna »Merkur«, d. d., njen predstavnik Otmar Mihalek, ura! v Ljubija«!.


